Please Circulate 

Call for Papers 

International Seminar on Pathways to Health: How intermediary life conditions mediate or modify early life effects
Berkeley, CA (USA), 1-2 May 2012
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Pathways to Health, the Berkeley Population Center and the Institute for the Study of Societal Issues, University of California, Berkeley. 

Deadline for submission of abstracts: 16 January 2012. 

Understanding the complex relationship between early life conditions and adult health and mortality is critical for the development of strategies for improving population health. Exposure to disease, nutritional deprivation, or adverse economic conditions early in life, possibly as early as in the fetal stage, have all been linked to decreased adult health or increased mortality. Evidence from natural experiments suggests that the association between these and other adverse early life conditions and later health may be causal. Often, however, the mechanism is unclear. In particular, it is not well known whether negative early life insults affect health directly through damage to cells and organs, indirectly through the ability to accumulate human capital, or through yet other pathways. 

The IUSSP Seminar on Pathways to Health will explore the mechanism through which early life conditions influence adult and old-age health and mortality. Contributions may be empirical, methodological, or conceptual, and are invited from all disciplines, as long as they address the various ways in which early life insults and adversity can be mediated, modulated, or modified by intermediary life conditions and events. 

A full announcement for this seminar is available at: http://www.iussp.org/Activities/pth/call11.php. 

Submission procedure: 

Researchers interested in presenting their work at the seminar are invited to submit a 200-word abstract or paper by 16 January 2012 to Mikko Myrskylä (pathways@demogr.mpg.de), with copies to Tommy Bengtsson (Tommy.Bengtsson@ekh.lu.se) and Alain Gagnon (alain.gagnon.4@umontreal.ca). Authors will be notified by 1 February 2012 whether their paper has been accepted. 

The seminar will be limited to a maximum of 15 contributed papers. Proceedings, an edited volume or a special journal issue will be produced after the meeting. 

No travel funding will be available for this seminar. Participants must seek their own funding to cover their travel and accommodation costs. The meeting venue is at the Institute for the Study of Societal Issues at the Berkeley Campus. The participants may stay at a reduced rate at the Durant hotel which is located close to the meeting venue. 

**********************************************
A diffuser le plus largement possible 

Appel à communications 

Séminaire international sur les Trajectoires de santé : Comment l’effet des conditions de vie dans l’enfance peut être modifié ou modulé par les conditions de vie intermédiaires
Berkeley (Californie), Etats-Unis, 1-2 mai 2012
Organisé par le Comité scientifique de l'UIESP sur les Trajectoires de santé, le Berkeley Population Center et l’Institute for the Study of Societal Issues, University of California, Berkeley. 

Date limite de soumission des résumés : 16 janvier 2012. 

Comprendre la relation complexe entre les circonstances qui entourent le début de la vie, la santé et la mortalité à l’âge adulte est nécessaire au développement de stratégies visant à améliorer la santé des populations. Beaucoup d’études ont montré une augmentation de la morbidité ou de la mortalité à l’âge adulte suivant l’exposition aux jeunes âges (parfois dès la période prénatale) à des maladies infectieuses, à la sous-alimentation ou à des conditions économiques défavorables. Les résultats provenant d’expériences naturelles suggèrent que ces associations pourraient être causales. Le plus souvent, toutefois, le mécanisme n'est pas bien élucidé. Les connaissances actuelles ne permettent pas, en particu! lier, de déterminer si les chocs subis en début de vie affectent la santé directement, par des dommages aux cellules et aux organes, ou indirectement, par une capacité réduite à accumuler du capital humain, ou encore par d'autres voies. 

Ce séminaire de l'UIESP explorera les mécanismes par lesquels les conditions de vie aux jeunes âges influencent la santé et la mortalité à l’âge adulte ou la longévité. Les contributions proposées pourront être empiriques, méthodologiques ou conceptuelles et provenir de toute discipline. Toutefois, elles devront explicitement porter sur les différentes façons dont les événements et les conditions de vie intermédiaires peuvent influencer, atténuer ou modifier les effets des agressions et de l'adversité en début de vie. 

L’annonce complète (en anglais) pour ce séminaire est accessible sur le site web de l’UIESP à : http://www.iussp.org/Activities/pth/call11.php. 

Procédure de soumission : 

Les chercheurs intéressés à présenter leurs travaux lors du séminaire sont invités à soumettre par email un résumé de 200 mots ou une communication complète avant le 16 janvier 2012 à Mikko Myrskylä (pathways@demogr.mpg.de), avec copie à Tommy Bengtsson (Tommy.Bengtsson@ekh.lu.se) et Alain Gagnon (alain.gagnon.4@umontreal.ca). Les auteurs seront informés de l’acceptation de leur proposition le 1er février 2012. 

Le séminaire sera limité à un maximum de 15 communications. Les résumés doivent être soumis en anglais, et les communications complètes devront être rédigées et présentées en anglais. Après la réunion, les communications pourront être publiées sous la forme d’actes du séminaire, d’un ouvrage ou d’un numéro spécial de revue scientifique. 

Les participants devront prendre en charge le financement de leur voyage et de leur hébergement. La réunion se tiendra à l’Institute for the Study of Societal Issues, sur le campus de l’Université de Berkeley. Les participants pourront être hébergés à un tarif réduit à l'Hôtel Durant, qui est situé à proximité du lieu de la réunion. 

